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امیر باقــری، هنرمند مجسمه ســاز که از 
یک ســال پیش شروع به ســاخت سردیسی 
از محمدرضا شــجریان کرد می گوید ساخت 
این سردیس پیشنهاد کســی یا جایی نبود و 
همان طور که »بیستون را عشق کَند و شهرتش 
فرهاد بـُـرد« این قدرت عشــق به محمدرضا 
شجریان بود که سبب ساز ساخت این سردیس 
و اساسا مجسمه ساز شدن او شد. این سردیس 
قرار است در باغ هنر بم رونمایی و نصب شود.  
به گــزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، امیر 
باقری، هنرمند مجسمه ســاز که شــش سال 
است در ترکیه به سر می برد، ساخت سردیس 
استاد محمدرضا شجریان را از سال گذشته در 
شــهر آلانیای این کشــور آغاز کرد. او که این 
روزها در شیراز است، می خواهد این سردیس 
ساخته شده از فایبرگلاس را با برنز قالب گیری 
کند و سپس شاهد رونمایی از آن در باغ هنر بم 
باشد؛ مکانی که کلید ساخت آن پس از زلزله 
دلخراش بم و سپس برگزاری کنسرت »هم نوا 
با بمِ« شجریان به همت خسروی آواز ایران زده 

و سرانجام دی ۱۳۹۷ راه اندازی شد.
امیر باقری در پاســخ به این ســوال که آیا 
ساخت سردیس محمدرضا شجریان به سفارش 
شــخص یا نهادی بوده اســت، به خبرآنلاین 
چنین می گوید: »ساخت این سردیس پیشنهاد 
کسی یا جایی نبود و همان طور که بیستون را 
عشق کَند و شهرتش فرهاد برُد/ رنج گل، بلبل 
کشید و برگ گل را باد برُد... این قدرت عشق 
به استاد محمدرضا شجریان بود که سبب ساز 
ساخت این سردیس و اساسا مجسمه ساز شدن 

من شد؛ مهر و علاقه ای که از سال های دور، از 
کودکی به استاد داشتم این آرزوی دیرینه را در 
ســر من پروراند که روزی مجسمه ساز شوم تا 
بتوانم مجسمه ایشان را بسازم. لطف دوستان 
و تشویق ها نیز مرا به این خودباوری رساند که 
ایــن کار را انجام دهــم.« او در جواب این که 
آیا صحیح اســت که می گویند مجسمه ساز در 
کنار تبحری که می بایســت در کارش داشته 
باشد، نیازمند ارادتی قلبی به سوژه کارش نیز 
هست تا حاصل کار دلربا شود می گوید: »بله، 
عشق به استاد شجریان بود که گِل را در دست 
من به سردیسی که می بینید تبدیل کرد و من 
صددرصد با این عبارت موافقم که این »عشق« 

بود که این کار را انجام داد و من نبودم.«
این سردیس پیشنهاد کسی یا جایی نبود و 
همان طور که »بیستون را عشق کَند و شهرتش 
فرهاد بـُـرد« این قدرت عشــق به محمدرضا 
شجریان بود که سبب ساز ساخت این سردیس 
شــد باقری در توضیح جنس این ســردیس 
چنین می گوید: »من سردیس را ابتدا از جنس 
خمیر ســاختم و حدود یک سال بر روی آن و 
زوایای مختلفش کار کردم و گاهی اوقات پیش 
می آمد که تا ساعت دو و سه نیمه شب و گاهی 
اوقات تا صبح به تماشای فیلم اجراهای استاد 
می پرداختم تا حال روحی ام از صدای آسمانی 
ایشان به سردیس شان، میمیک صورت، حالت 
لب ها، شیوه چشم ها، طره موها و... منتقل شود. 
در ادامه قاعدتا چون خمیر شــکننده است و 
به سرعت تخریب می شود نیازمند قالب گیری 
ســریع با سیلیکون بودم و بعد از قالب گیری با 

ســیلیکون، فعلا از جنس فایبرگلاس ساخته 
شده است اما به لطف یکی از عزیزانِ علاقه مند 
به اســتاد شجریان، قرار است در نهایت با برنز 
قالب گیری شــود. این که این دوست عزیزمان 
قبول زحمت کرده اند کمک بزرگی به من است 
چون انجام این کار هزینه بسیار بالایی دارد و 
من به عنوان یک اســتاد بازنشسته دانشگاه از 
تمکن مالی برای پرداخت آن بهره مند نیستم.«
او با بیان این که »استارت این کار یک سال 
پیش در آلانیای ترکیه زد شد« ادامه می دهد: 
»من حدود شش سال است که در ترکیه ساکنم 
و در حال حاضر در ایران و در شــهر شیراز به 
سر می برم و امیدوارم قالب گیری این سردیس 
از برنز به همت دوســتی که اشاره کردم طی 
روزهای آتی انجام شــود و خرسندم که اعلام 
کنم به همت مدیریت باغ هنر بم؛ پروژه ای که 
کلید ســاخت آن پس از زلزلــه دلخراش بم و 
سپس برگزاری کنســرت »هم نوا با بمِ« استاد 
شجریان به همت ایشــان زده و سرانجام دی 
۱۳۹۷ راه اندازی شد، این سردیس در مراسمی 
درخور و شایســته در این باغ رونمایی و نصب 
خواهد شد.« باقری همچنین توضیح می دهد: 
»این سومین سردیسی است که من از این حالت 
استاد محمدرضا شجریان ساخته ام و به زودی 
می خوام استارت ساخت مجسمه هایپررئال یا 
فراواقعی استاد را بزنم هرچند به این علت که 
از بنیه مالی قوی ای برخوردار نیســتم کارم به 
سختی و کند پیش می رود و امیدوارم دوستان 
حمایت کنند تا بتوانم به زودی این کار را آغاز 
کنم.« او در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا 

بعد از رونمایی از سردیسی که ساخته است در 
باغ هنر بم به ترکیه برخواهد گشت، می گوید: 
»من بعد از رونمایی به ترکیه برخواهم گشت. 
من در آن جا کارگاه کوچکی دارم که در آن کار 
مجسمه سازی انجام می دهم و بالاخره زندگی 
در آن جا نیز هزینه هــای بالایی دارد و من در 
آن جا بــا نهادهای مختلف در ارتباط هســتم 

و گاهی مجســمه شــخصیت های گوناگون را 
می سازم و گاهی سوژه هایی به شهرداری آلانیا 
می دهم ولی ارتباطــم را با ایران قطع نکرده ام 
و مرتب در حال ســفرم چون به کشورم تعلق 
خاطــر دارم و از جانبازان وطنــم و به خاطر 
کشورم جنگیده ام و یک وجب از خاک کشورم 

را با هیچ چیزی معاوضه نمی کنم.«

در گفت وگو با امیر باقری، هنرمند مجسمه ساز ایرانیِ ساکن ترکیه مطرح شد

راز این سردیس بسیار شبیه به محمدرضا شجریان در چیست؟!

کارگردان فیلم »عنکبوت« در یادداشتی ضمن اعتراض 
به روند تولید فیلم »عنکبوت مقدس« درباره کارگردان این 
فیلم نوشت: او با کسانی لابی کرده بود که قانون را دور بزند. 

علی عباسی صندلی را از من و فیلم من دزدید. 
به گزارش ایرنا، فیلم سینمایی عنکبوت مقدس که اثری 
ضد ایرانی است و با سیاه نمایی تصویری نادرست از ایران را 

نمایش داده است این روزها در جشنواره کن حضور دارد. 
این فیلم در ژانر درام دلهره آور  به نویسندگی علی عباسی 
و افشین کامران بهرامی و کارگردانی علی عباسی است. زهرا 
امیرابراهیمی، مهدی بجســتانی، فروزان جمشیدنژاد، آرش 
آشــتیانی، سینا پروانه و سارا فضیلت از جمله بازیگران این 
فیلم هســتند. این فیلم در اردن فیلم برداری شده اســت و 
به ماجرای ســعید حنایی، قاتل زنجیره ای زنان خیابانی در 

مشهد، معروف به قاتل عنکبوتی می پردازد.
عنکبــوت مقدس اولین بار در جشــنواره کن ۲۰۲۲ به 
نمایش درآمــد. ابراهیم ایرج زاد کارگــردان فیلم عنکبوت 
در یادداشــتی انتقادی در اینستاگرام خود، به نمایش فیلم 
سینمایی عنکبوت مقدس ساخته علی عباسی در جشنواره 

فیلم کن ۲۰۲۲ واکنش نشان داد.
ایرج زاد در صفحه خود خطاب به علی عباســی نوشت: 
ای کاش بهشــون می گفتی که داشــتی سعی می کردی با 
دلار خرج کــردن و دور زدن قانون و با یک فیلمنامه بدون 
صحنه های اصلی )طبق گفته خود شما در همین کنفرانس( 
پروانه ساخت بگیری و بعدش فیلم خودتو بسازی و از ایران 
بری و چون ایران زندگی نمی کنی و قصد زندگی هم نداری، 

برات مهم نبود بعدش چی میشه… .
ای کاش بهشــون می گفتــی تاریخ ثبــت فیلمنامه ت 
۱۳۹۷/۱۱/۰۳)شب بلند نام اول فیلم »عنکبوت مقدس«( 
در بانــک فیلمنامه، اختلاف چند ماهــه داره با تاریخ ثبت 
فیلم من ابراهیم ایرج زاد ۱۳۹۷/۰6/۰4)اتاق شرعی نام اول 
فیلم عنکبوت(. ای کاش بهشون می گفتی توی ایران اولویت 

برای ساخت فیلم از یک سوژه واقعی با تاریخ ثبت فیلمنامه 
و تاریخ درخواست پروانه ســاخت است. وی افزود:  شما و 

رفقات پشــت سر من راه افتاده بودین تا من و مسیر قانونی 
الزامی در حال سپری شدن توسط منو دور بزنین!

ای کاش بهشــون می گفتی قانون ایــران! قانون پروانه 
ســاخت گرفتن در ایران! قانون ارایه نسخه کامل و صحیح 
فیلمنامه در ایران اســت که باعث میشه یه فیلمساز گاهی 
چند ســال برای ســاخت فیلمش صبر کنه، ولی این دلیل 
نمیشــه یکی مثل تو با دلار خرج کردن و زرنگ بازی بخواد 
قانون رو دور بزنه و خارج از خط حق و ناحق کنه. بله همکار 
عزیز شــما می خواســتی با دلار خرج کردن، خارج از نوبت 
ســوژه رو بسازی و فرار کنی و به ریش من و همه زحمتای 
من بخندی، اما نتونســتی این کارو بکنی، چون من جلوتر 
اقدام کرده بودم، پس ناچار شدی از ایران بری ترکیه و بعد 
اردن، چون اینجا هرچقدر بی قانون باشه، اونقدری نیست که 
بتونی حق فیلمساز داخل ایران رو که با پول بخش خصوصی 
و بسیار ناچیز فیلم می سازه و قرار نیست از ایران با فیلمش 

فرار کنه، بخوری!
در ادامه این متن آمده است: حتما یادت هست بهت زنگ 
زدم، گفتم منم زرنگ بازی بلدم، مشــهد رفتن و یواشکی 
این سوژه رو کار کردن، برای من که بچه مشهدم، مثل آب 
خوردن بود، ولی چون نمی خواستم و نمی خوام از ایران برم، 
تن دادم به قانون، پس نوبــت رو رعایت کن… اما دلارای 

بیشتری ریختی روی میز بعضی ها… .
ای کاش بهشــون می گفتی غیرقانونی و از طریق رفقات 
فیلم منو دیدی و بعد فیلم عنکبوت مقدس رو ســاختی، از 
دکوپاژت و طراحی پوسترت تا اسم فیلمت همه جا پاتو روی 

ردپای من گذاشتی… .
و آخر اینکه در بانک فیلمنامه و در ســازمان سینمایی، 
اســناد موجود اســت که این آقا اصلا و چطور داشت عمل 
می کرد و با چه کسانی لابی کرده بود تا قانون رو دور بزنه… 
و چطور بر علیه من و فیلمم توی اروپا شــانتاژ درست کرد 
و ایــن صندلی که روش نشســته رو دزدید از من، فیلمم و 

همه عواملم.
پ.ن: داستان خیلی مفصل اما در این مجال نگنجد…«

اعتراض کارگردان فیلم »عنکبوت« به کارگردان »عنکبوت مقدس«

این صندلی را از من دزدیدی
جمال اجلالی بستری شد

بازیگــر  اجلالــی  جمــال 
پیشکسوت ســینما، تئاتر و 
تلویزیون که بازی در سریال 
»در قلــب مــن« و فیلــم 
را  غلیظ«  »آرایش  سینمایی 
در کارنامه دارد، در بیمارستان 

بستری شد. 
سیدعباس عظیمی مدیرعامل 

موسسه هنرمندان پیشکسوت با بیان اینکه جمال اجلالی روز گذشته ۲ خرداد 
ماه به علت مشــکلات گوارشی در بیمارستان گاندی تهران بستری شده است، 
گفت: استاد اجلالی دچار مشکل دستگاه گوارش شده است و پزشکان در حال 
بررسی آزمایش های پزشکی این هنرمند پیشکسوت هستند. وی به محض آمده 
شــدن جواب تحت عمل جراحی قرار خواهد گرفت.  عظیمی در ادامه از مردم 
خواست تا این هنرمند پیشکسوت را از دعای خیرشان بی نصیب نگذارند. جمال 
اجلالی که متولد ۱۳۲6 اســت،  از همان دوران کودکی با هنر آشنا و سپس با 
کســب رتبه دورقمی در دانشکده هنرهای زیبا در رشته بازیگری تئاتر پذیرفته 

شد و فعالیت رسمی خود را آغاز کرد. 
حمید ســمندریان در کشف اســتعداد این بازیگر پیشکسوت نقش به سزایی 
داشت. وی در طول فعالیت هنری خود در فیلم هایی چون تابو، گینس، آرایش 
غلیظ، باد در علفزار می پیچد، آبی، مدرســه پیرمردها، تمام وسوسه های زمین 
و عاشــق کوچک بازی کرده است. بازی او در نقش یک پزشک معتاد در فیلم 

آرایش غلیظ )۱۳۹۲، حمید نعمت الله( مورد تحسین و توجه قرار گرفت.
از ســریال هایی که اجلالی در آنها بازی کرده نیز می توان به دوردست ها، خط، 
توطئه فامیلی، برای آخرین بار، پیدا- پنهان و مسافر اشاره کرد. اجلالی در سال 
۱۳۹۷ بعد از اینکه دو ســال به خاطر درمان بیمــاری از کار دور مانده بود، در 
ســریال های سر دلبران و ســرباز و فیلم سینمایی دم سرخ ها حضور یافت و به 

عرصه بازیگری بازگشت.

 »گیجگاه« پروانه نمایش گرفت
نمایــش  پروانــه  شــورای 
پروانه  ســینمایی،  فیلم های 
بــا  »گیجــگاه«  نمایــش 
کارگردانــی عــادل تبریزی 
و بــازی حامد بهــداد، باران 
کوثری، جمشــید هاشم پور، 
سروش صحت و فرهاد آییش 

را تایید کرد.
به گزارش خبرآنلاین، شــورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی، در تازه ترین 
جلســه خود، با صدور پروانه نمایش برای فیلم های »گیجگاه« با تهیه کنندگی 
میر ولی الله مدنی و کارگردانی عادل تبریزی و »ســینگو« به تهیه کنندگی ایرج 

محمدی و کارگردانی علیرضا محمدی، موافقت کرد.
»گیجگاه«، نخستین ساخته بلند سینمایی عادل تبریزی است که در آن حامد 
بهداد، باران کوثری، جمشید هاشــم پور، سروش صحت، فرهاد آییش، بهرنگ 
علوی، امیرحسین رستمی، نادر سلیمانی، بیژن بنفشه خواه، سیاوش چراغی پور، 
محمد الهی، مریم همتیان، ایمان اســماعیل پور، علی باغفر، حامد شیخی، داود 
ونداده، علی راد، رضا صفایی پور و حسن رضایی بازی می کنند. از فیلم »سینگو« 

و علیرضا محمدی، کارگردان آن، اطلاعاتی در درست نیست.

نرگس محمدی، پروین اعتصامی شد
نرگــس محمــدی، بازیگــر 
تلویزیون، سینما و تئاتر، نقش 
پروین اعتصامی را در نمایشِ 
»پروینِ« حســین کیانی ایفا 

می کند.
به  بــه گــزارش خبرآنلاین 
نمایش  روابط عمومی  از  نقل 
»پرویــن« به نویســندگی و 
کارگردانــی حســین کیانی 
نامور  داود  تهیه کنندگــی  و 
بازیگر نقش پروینِ این نمایش 
محمدی  نرگس  شد.  معرفی 

فعالیت هنری خود را از تئاتر آغاز کرده است و در کارنامه  کاری اش همکاری با 
بیش از ۳۰ اثر هنری در مقام بازیگر به چشم می خورد. او پیش تر در نمایش های 
»نظمیه زنان« و »راپورت های شبانه دکتر مصدق« به کارگردانی اصغر خلیلی، 
»به علت ضیق مکان« به کارگردانی حامد وکیلی و نمایش »اولدســانگز/ عشق 
روزهای کرونا« به کارگردانی محمد رحمانیان ایفای نقش کرده است. او جایزه 
بهترین بازیگر زن را از جشنواره ماه حوزه هنری برای بازی در نمایش »باید برای 
کبوترها دونه پاشید« دریافت کرده است. نمایش »پروین« به قلم و کارگردانی 
حسین کیانی و تهیه کنندگی داود نامور از هشتم خردادماه ساعت ۱۹، در سالن 
اصلی مجموعه تئاتر شهر با حمایت انتشــارات آنجا و پوشاک بانوان گت روی 
صحنــه خواهد رفت. پیش از این حضور اکــرم محمدی، امین زندگانی، مهران 
رنج بر، جواد یحیوی، مجید رحمتی، هوشنگ قوانلو، سهیل ملکی، مریم ندایی 
و آتنا تندرو در این نمایش قطعی شــده بود. علاقه مندان می توانند برای کسب 
اطلاعات بیشتر صفحه  گروه تئاتر ملی چریکه به آدرس cherike_theatre را 

در اینستاگرام دنبال کنند. پیش فروش این نمایش آغاز شده است.

کاریکاتورهای رنگی اردشیر محصص
 روی دیوار می رود

نمایشــگاه »رنگ های اردشــیر« با ۱۵ اثر از کاریکاتورهای اردشــیر محصص 
ششم خرداد در گالری آرتیبیشــن برگزار می شود. به گزارش ایسنا، نمایشگاه 
»رنگ های اردشیر« با ۱۵ اثر از کاریکاتورهای اردشیر محصص ششم خرداد در 
گالری آرتیبیشن به صورت آنلاین برگزار می شود. خلق آثار اردشیر محصص با 
دیدگاه انتقادی و طنزی گروتســک و در اواخر دهه ۳۰ شروع شد، یعنی همان 
روزگاری که کاریکاتور در ایران صرفا بار کمدی را بر دوش داشــته است. هادی 
حیدری، کاریکاتوریســت در بخشی از استیتمنت این نمایشگاه درباره رنگ در 
آثار این هنرمند، نوشته: »رنگ های اردشیر! بعضی از این آثار خود  به  خود طنزی 
ســیاه و تأثیرگذار در دل داشــتند و محصص با خطوطی قدرتمند و در برخی 
آثارش با رنگ های ویژه، آن ها را وارد طرح ها و کاریکاتورهایش کرد. به باور من، 
آن چه محصص را شخصیتی جالب و قابل بحث می کند، فراتر از هنرش، هوش 
هنرمندانه در نوع ارائه آثارش است، آنجا که با طرح های سیاه و سفیدش همان 
کاری را انجام می دهد که با رنگی کردن آنها«. نمایشگاه »رنگ های اردشیر« با 
۱۵ اثر رنگی از اردشیر محصص از تاریخ 6 خرداد تا ۱۵ خرداد به صورت آنلاین 

در سایت آرتیبیشن به آدرس: arthibition.net برگزار خواهد بود.

ششمین جشنواره تلویزیونی »مستند« فراخوان داد
ششمین جشــنواره تلویزیونی »مستند« با اعلام فراخوان در چهار بخش: فیلم 
مســتند، مجموعه مستند، عکس مستند و مســتندنگاری آغاز به کار کرد. به 
گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی جشنواره تلویزیونی »مستند«، ششمین 
دوره این رویداد در چهار بخش برگزار خواهد شــد که فراخوان آن امروز ســه 
شنبه، سوم خرداد ماه منتشر می شــود. شرکت کنندگان تا ۲۰ تیر ماه فرصت 
دارند تا در ســایت جشنواره ثبت نام کرده و آثار خود را ارسال کنند.  در بخش 
فیلم مستند، مستندســازان سراسر کشور باید آثار تولیدی خود از سال ۱۳۹۸ 
به بعد را ارسال کنند. همچون دوره های گذشته این جشنواره، عکاسان فعال در 
حوزه عکاسی مستند نیز می توانند با ارسال آثار خود در این رویداد ملی شرکت 
کنند. در بخش مســتندنگاری امسال نیز جشنواره پذیرای گزارش های مستند 
خبرنگاران، روزنامه نگاران و فعالان رســانه ای خواهد بود.  در ششمین جشنواره 
تلویزیونی »مســتند« برای اولین بار، مجموعه مستندها نیز می توانند شرکت 
کرده و به رقابت با دیگر مجموعه ها بپردازند. همچنین حق پخش و جوایز تمامی 
بخش های این دوره از جشنواره افزایش قابل توجهی داشته است.  براساس این 
گزارش، علاقه مندان برای مطالعه فراخوان، ثبت نام در جشنواره و کسب اطلاعات 
بیشتر می توانند به آدرس اینترنتی www.festdoctv.com و یا پیج آن در 

شبکه های اجتماعی به آدرس festdoctv.ir@ مراجعه کنند. 
به گزارش ایسنا، ششمین جشنواره تلویزیونی »مستند« شهریور ماه ۱4۰۱ به 

دبیری محسن یزدی، مدیر شبکه مستند سیما برگزار می شود.

اخبارکوتاه

یک تهیه کننده ســینما با انتقاد از ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر برای درخواســت پول 
معادل فروش دو فیلم سینمایی گفت: نمی دانم 
از کی تا به حــال امر به معروف و نهی از منکر 
پولی شــده اســت؟! در روزهای گذشته دبیر 
ســتاد امر به معروف و نهی از منکر در نامه ای 
به معاون دادستان کشور اظهاراتی را درباره دو 
فیلم »دینامیت« و »گشــت ۳« مطرح کرده و 
گفته است که این دو فیلم به شکل سخیفی به 
تخفیف، تحقیر و تمسخر فریضه امر به معروف 
و نهی پرداخته اند. او برهمین اساس ضمن اعلام 
جرم در این مورد، خواستار این شده که »وزارت 

ارشــاد لااقل به میزان فــروش دو فیلم مذکور 
منابع مالی جهت تولید فیلم فاخر و رســانه ای 
با هدف جبران مافات و تعظیم فریضتین الهی 
در اختیــار این ســتاد قرار دهــد.« طبق آمار 
سمفا )ســامانه مدیریت فروش و اکران( میزان 
فروش بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان اســت. حال 
محمدحسین فرحبخش در گفت وگویی با ایسنا 
از این ســتاد تشــکر می کند که با نامه خود به 
واقع امر به معــروف را به طور عملی اجرا کرده 
و ســبب افزایش مخاطبان این دو فیلم شــده  
اســت. او می گوید: تنها موردی که این ســتاد 
اقدام به امر به معروف کرد، همین بود که از دو 

فیلم »دینامیت« و »گشــت ۳« نام برد  و باعث 
حساسیت مردم شد تا جایی که منجر به افزایش 
فروش این دو فیلم در اکران آنلاین هم شــده 
است. وی اضافه می کند: درباره نامه منتشر شده 
باید اول پرسید که اصلأ این ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر که از سال ۹4 با همین نام فعالیت 
می کند، ستادِ چیست؟ چون هرچه هست امر به 
معروف و نهی از منکر نیســت! مگر نمی گویند 
امــر به معروف و نهی از منکر؟ یعنی اول امر به 
معروف است و بعد نهی از منکر؛ همان کاری که 
امام حسین )ع( با عمل خود در کربلا انجام داد.  
او در »محاصره« جنگ قرار گرفت وگرنه قصد 

جنگ نداشت.
واقعه کربلا جنــگ حق علیه باطل و مقابله 
خــدا با شــیطان بود و من نمی دانــم از کی تا 
حــالا امر به معروف و نهی از منکر پولی شــده 
است؟! اگر راست می گویند خودشان پول پیدا 
کنند و خرج کنند و فیلم بســازند، برای چه از 
دولــت باج می خواهنــد؟ تهیه کننده فیلم های 
»آواز قو«، »کمــا« و »زندگی خصوصی« ادامه 
می دهد: آمارهایی از نهادهای مختلف هست که 
نشان  می دهد در روزهای تعطیلی سینماها آمار 

فســق و فجور و دزدی بالاتر است. البته ممکن 
اســت بگویند لابد همین افراد فقط به سینما 
می روند ولی خیر، اینطور نیســت. واقعیت این 
اســت که ســینما افراد خیلی زیادی را جذب 
می کند و فیلم هایی مثل »دینامیت« و »گشت 
۳« در شرایط سخت اجتماعی توانسته اند عامل 
به معروف و نهی از منکر باشــند، اما افرادی که 
معلوم نیست به کجا وابسته هستند همه چیز را 
خلاف واقع می بینند. اگر این ها راست می گویند 
به اداره مالیات ســر بزنند و در برابر برخورد با 
مردمی که نمی توانند مالیات پرداخت کنند امر 

به معروف و نهی از منکر کنند. 
بروند شــهرداری ها را ببیننــد و مردمی که 
در آنجــا کلی مشــکل دارند. برونــد اداره های 
مختلــف و رفتار با ارباب رجوع را ببینند و آنجا 
امر به معروف و نهی از منکر کنند، اما نمی روند 
چــون می خواهند امر به معروف و نهی از منکرِ 
بی هزینه کنند؛ مثلًا در خیابان به تار مویی گیر 
بدهند. فرحبخش می گوید: ای کاش این ستاد 
امر به معروف ســه مورد کاری را که در راستای 
نام خــود انجام داده و موثر بوده اعلام کند. من 
به عنوان یک فیلمســاز و بــا وجود اینکه هیچ 

کدام از این فیلم هایی که نام برده شــده متعلق 
به من نیســتند، تاکید می کنم که این فیلم ها 
باعث شدند در زمان اکران کاهش فساد و جرم 
داشته باشیم و این به جز کمکی است که این ها 
به تضمین امنیت نظام کرده اند، چون سینمایی 
که پرفروش باشد و مردم را سرگرم کند ضامن 
امنیت نظام خواهد شد، در حالی که اتفاقا افکار 
و باورهای متضاد باعث ضربه به نظام می شود  و 
اگر یک روزی، جمهوری اســلامی سقوط کند 
گروه هایی از همین دست باعث آن خواهند شد، 
چــون این ها مردم را دین گریز می کنند و وقتی 
درخواســت چنین پول هایــی می کنند، معلوم 
می شود که کیسه دوخته اند. او در پایان مطرح 
می کند: واقعا جای سوال است که چرا بخاطر دو 
فیلم باید نزدیک ۱۰۰ میلیارد تومان به ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر پول داده شود؟ اگر قرار 
باشــد دولت بیش از ۱۰۰  میلیارد تومان بدهد 
بهتر است آن را صرف ساختن ۱۰۰ مدرسه کند 
تا دانش آموزانی در آن تربیت شوند که همانند 
این ها نباشند. به نظرم کار به جایی رسیده که 
لازم است یک نفر خودِ این ستاد امر به معروف و 
نهی از منکر را امر به معروف و نهی از منکر کند.

اظهرات صریح فرحبخش درباره ماجرای دو فیلم 

امر به معروف و نهی از منکر پولی شده؟!

فیلم »تصور« ســاخته اولین ســاخته بلنــد علی بهراد 
نخســتین نمایش خود را در بخش هفته منتقدان جشنواره 

کن تجربه کرد.
به گزارش ایسنا، »تیم گریرسون« منتقد نشریه اسکرین 
در بخشــی از یادداشت درباره فیلم »تصور« پس از نخستین 

نمایش در بخش هفته منتقدان جشنواره کن می نویسد:
این فیلم روایت مرموز دو شخصیت است که زندگی شان 
تنها در طول تاکسی ســواری  شبانه شان در تهران تلاقی پیدا 
می کند، »تصور« بیننده را تشویق می کند تا هوای اسرارآمیز 
داســتان را در آغوش بگیرد و به طرز بازیگوشانه ای از افشای 

دقیق آنچه در حال روی دادن است،امتناع می کند.
علی بهراد، نویسنده و کارگردان، یک زن )لیلا حاتمی( و 
یک راننده تاکســی )مهرداد صدیقیان( را به مخاطب معرفی 
می کند که هیچ نامی ندارند و سپس آنها را در طول چندین 

تصویر دنبال می کند، که ظاهراً هر مواجهه آنها با یکدیگر به 
عنوان یک شروع مجدد بین آنها عمل می کند. در واقع، عنوان 
فیلم دعوتی است از مخاطب برای خلق معنای شخصی خود 
از روایت داستان و به این ترتیب »تصور« چیزی فراتر از یک 

مراقبه زودگذر در مورد عشق و اشتیاق نیست.
چیــزی که به خصوص در مورد این فیلم جذاب اســت، 
فرصتی است که برای پر کردن جاهای خالی به مخاطب داده 
شــده است. این درام به عنوان بخش مستقل هفته منتقدان 
در کن به نمایش گذاشــته شــد و لیلا حاتمی )بازیگر فیلم 
برنده اسکار جدایی( در نقش زن ناشناسی ایفای نقش کرده 
که راننده تاکســی با بازی مهرداد صدیقیان را مجذوب خود 
می کند. مطالعه نقدهای این فیلــم میتواند به ایجاد آگاهی 
درباره این فیلم کمک کند، اما فیلم »تصور« ممکن اســت 
برای جذب مخاطب گسترده در اکران عمومی با چالش هایی 

رو به رو باشد. فیلم در شــب آغاز می شود، جایی که راننده 
تاکســی، مسافر زنی را سوار می کند که به تازگی برادرش را 
از دســت داده است. آنها شروع به صحبت در مورد زندگی و 
روابط می کنند، که الگویی را برای ادامه فیلم تعیین می کند. 
زن بارها و بارها وارد تاکسی او می شود و به او اطلاع می دهد 
که چه خبر اســت. مدت زمان بیــن موجه مجدد آنها هرگز 
مشخص نمی شود، همچنین مشخص نیست که آنها فراتر از 
این سواری های شبانه چقدر در مورد یکدیگر می دانند یا حتی 

نام یکدیگر را می دانند یا خیر.
وقایــع فیلم لحنی رویاگونه دارد کــه این حس را ایجاد 
می کند کــه واقعاً آنچه در حال تماشــای آن هســتید رخ 
نمی دهد و چند ســکانس فانتزی آشــکارا ایــن حس را به 
مخاطب منتقل می کند، اما در جاهای دیگر کارگردان تعمداً 
از قراردادهــای روایی متعارف کــه به جهت دهی بیننده در 

داستان کمک می کند، اجتناب می کند. در یک برخورد، زن 
بخشی از یک گروه موســیقی است که می خواهند بار دیگر 
کنار هم جمع شوند. در دیگری، او به سمت فرودگاه می رود 
تا برای مسابقه تیراندازی با کمان برود، در موقعیت بعدی او 
همسرش را پیش از مراسم ازدواج رها کرده و دفعه بعد او با 
ترس بارداری روبروست. این ناپیوستگی واضح هرگز توسط 
شخصیت ها یا فیلمساز تصدیق نمی شود که به این فیلم حس 

آزادی یا رهاشدگی خاصی می دهد.

بازتاب نمایش فیلمی با بازی لیلا حاتمی در کن


